
ترابری

اعلام شیوه فروش ارز صادرات 
به صرافی ها

پس از اعمال تغییرات اخیر درباره فعالیت 
صرافی های مجاز در معاملات ارزی کش��ور، از 
این پس صادرکنن��ده و صراف می توانند در ۷ 
گام اقدام به خرید و فروش ارز کنند. به گزارش 
تسنیم، از این پس صادرکنندگان می توانند ارز 
حاصل از ص��ادرات خود را ب��ه صرافان واگذار 
کنند. بر این اساس صادرکننده ابتدا با مراجعه 
با س��امانه جام��ع تجارت می توان��د با انتخاب 
پروان��ه صادراتی اقدام ب��ه عرضه ارز خود کند. 
در گام بع��دی نیز صرافی مج��از با مراجعه به 
سامانه سنا می تواند ارزهای عرضه شده توسط 
صادرکنندگان را مشاهده کرده و تقاضای خرید 
خود را روی آنها ثبت کند. در مرحله بعدی نیز 
صادرکننده پس از مشاهده تقاضای صرافی بر 
حسب تمایل خود می تواند با یک یا چند صراف 

وارد معامله شود. 

مدیرعامل آب منطقه ای تهران:
هنوز آب کم است

شستن حیاط و ماشین با آبی که با مشقت 
تامین می ش��ود، کم لطفی اس��ت. محمدرضا 
بختی��اری، مدیرعامل آب منطق��ه ای تهران 
با بی��ان این مطلب اظهار داش��ت: بارش های 
اخی��ر جب��ران کاه��ش بارش ها را نک��رده و 
ذخیره برف تهران در حال حاضر صفر اس��ت. 
به گزارش تسنیم، بختیاری در پاسخ به اینکه 
آیا بارش های یک م��اه اخیر کمبود بارش در 
س��ال آبی جاری را جبران کرده است؟ گفت: 
اصلا اینطور نیست البته بارش ها بی تاثیر نبوده 
چون موجب خنک شدن هوا شده و مشترکان 
از کولر اس��تفاده نکردند. وی افزود: س��دهای 
تامین کننده آب تهران در تابس��تان از ذخیره 
برف تغذیه می ش��وند که متاس��فانه در سال 
96 ذخی��ره برف 90 درصد کاهش یافت و در 
مقایس��ه بین اسفند سال های 95 و 96 نشان 
می دهد ذخیره برف در س��د لار در س��ال 95 
بال��غ بر 6 متر بوده در حال��ی که ذخیره برف 
در س��د لار در اسفند س��ال گذشته فقط 65 
سانتیمتر ثبت شده است بر این اساس ذخیره 
برف در فروردین صفر ش��د. بختیاری افزود: از 
این پس اوض��اع آبی جای نگرانی دارد اگرچه 
تلاش می کنیم به سمت جیره بندی آب نرویم 
و این مساله اتفاق نیفتد ولی واقعیت این است 
که مردم بدانند منابع آبی وضع خوبی ندارند و 
نباید بدون دغدغه آب مصرف کنیم. وی ادامه 
داد: ش��اید مردم کمبودی در تامین آب حس 
نکردن��د چون وظیفه ما تامین آب برای مردم 
است و نباید دچار سختی شوند اما هنوز پیک 
تابس��تان نیامده ما مخازن آب را روزانه رصد 
می کنیم و نگرانی بسیاری در برخی سامانه ها 
داری��م که به مردم منتق��ل نمی کنیم، این به 
معنای فراوانی آب نیست. وی همچنین درباره 
آب موجودی مخزن 5 س��د تأمین کننده آب 
تهران نی��ز افزود: در حال حاضر 800 میلیون 
مترمکع��ب آب در مخازن 5 س��د لار، لتیان، 
کرج، طالقان و ماملو وجود دارد که این رقم در 
زمان مشابه پارسال یک میلیارد و 106 میلیون 
مترمکعب بوده است یعنی 30 درصد نسبت به 

پارسال کاهش یافته است.

شناسه هاي قبض همراه اول 
درست است

صورتحس��اب این دوره همراه اول صحیح 
بوده و مشترکان به ش��ایعات منتشر شده در 
ش��بکه های مج��ازی توجه نکنن��د. اداره کل 
ارتباطات شرکت ارتباطات س��یار ایران اعلام 
کرد، در پی تغیی��ر CRM این اپراتور فرمت 
شناس��ه قبض و پرداخت تغییر کرده و در آن 
دیگر از شماره موبایل اس��تفاده نمی شود، لذا 
ش��ایعه نامعتبر بودن شناس��ه های اعلام شده 
صحت ن��دارد. در این اطلاعیه تصریح ش��ده 
مش��ترکان همراه اول می توانند با گرفتن کد 
#111*10* ی��ا تم��اس با س��امانه 9990 از 
درستی بدهی اعلام شده خود اطمینان یابند. 
همچنین مشترکان این اپراتور می توانند برای 
دریافت صورتحس��اب خود از طریق س��امانه 
9990 یا با ارسال حرف G )صورتحساب پایان 
دوره( و یا حرف M )صورتحساب میان دوره( 

به سر شماره 990009 اقدام کنند.

کامیون داران خواسته های ترابری، بیمه ای 
و بازنشستگی خود را ارائه کردند

پیگیری مطالبات رانندگان 
در 3 وزارتخانه

مع��اون حمل ونق��ل س��ازمان راه��داری و 
حمل ونقل جاده ای جزئیات تامین لاستیک مورد 
نیاز کامیون داران را تشریح کرد. به گزارش تسنیم، 
داریوش امانی با اشاره به پیگیری های انجام شده 
از سوی سازمان راهداری برای تسهیل شرایط و 
پاسخگویی به خواسته های کامیون داران، اظهار 
داشت: در نامه ای به معاون اول رئیس جمهوری به 
 منظور تشریح وضعیت اعتصاب رانندگان کامیون 
و خواسته های آنها، مسأله واردات مستقیم و بدون 
واسطه لاستیک و لوازم یدکی پرمصرف از سوی 
صنف نیز مطرح ش��د. وی افزود: خوش��بختانه 
تصمیمات مطلوبی در زمینه تأمین لاستیک مورد 
نیاز رانندگان گرفته و قرار شد طبق ابلاغیه وزارت 
صنعت، نمایندگی های مجاز بر اساس نیاز بخش 
حمل ونقل باید با قیمت مصوب و بدون واس��طه 
لاستیک را عرضه کنند که انتظار می رود از این 
هفته عملیاتی شود. وی از پیگیری موضوع تأمین 
لوازم یدکی پرمصرف با ارس��ال نامه ای به وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت خب��ر داد.  همچنین 
احمد مش��یریان، معاون وزیر کار در امور روابط 
کار از پیگیری مطالبات کامی��ون داران در قالب 
کمیته های تخصصی خبر داد و تاکید کرد: این 
وزارتخانه تا دریافت نتیجه، پیگیر مطالبات آنها 
خواهد بود. مشیریان در گفت وگو با مهر، با اشاره 
به نشست کامیون داران و رانندگان برون شهری 
با علی ربیعی، وزیر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی 
و مدیرعامل تامین اجتماعی، گفت: بیش��ترین 
مشکلات و مطالبات این رانندگان خارج از حیطه 
اراده وزارت کار اس��ت. همچنی��ن با هماهنگی 
ربیعی، این افراد نشس��ت مش��ترکی با یکی از 
معاونان وزیر صنعت برگزار کردند که مشکلات 
خ��ود را در حوزه های مختل��ف از جمله تامین 
لاستیک و مطالبات مربوط به وزارت صنعت طرح 
کردند. وی افزود: بخش��ی از مطالبات رانندگان 
مرب��وط ب��ه مش��کلات بیم��ه ای از جمله بیمه 
تکمیلی است که در نشست مشترک وزیر کار و 
مدیرعامل تامین اجتماعی مطرح شد. همچنین 
بخش دیگری از درخواس��ت های کامیون داران و 
رانندگان مربوط به افزایش حقوق بازنشس��تگی 
آنها است تا »حقوق بازنشستگی« رانندگانی که از 
شمول قانون کار خارج هستند و از بیمه اجباری 
خویش فرما برخوردارند، به تناسب حق بیمه ای 
که پرداخت می کنند، افزایش یابد. وی تاکید کرد: 
وزارت کار تا حصول نتیجه، مطالبات کامیون داران 

را پیگیری خواهد کرد.

نامه وزیر نفت و درخواست برای ثبات فروش نفت
زنگنه: اوپک از ایران حمایت کند

وزیر نفت ایران نامه ای به رئیس اوپک نوشت 
ت��ا از ایران در براب��ر تحریم های آمریکا حمایت 
کند. به گزارش رویترز، ایران از اوپک خواس��ته 
است در برابر تحریم های آمریکا از ایران حمایت 
کند. ایران همچنین گفته است هنوز نسبت به 
نظر عربستان سعودی برای افزایش عرضه نفت 
در بازارهای جهانی توافقی حاصل نش��ده است. 
ب��ه گزارش رویترز، بیژن نامدار زنگنه در نامه ای 
ب��ه رئیس اوپک نوش��ت: »من بر اس��اس ماده 
2 اساس��نامه اوپک از این سازمان می خواهم از 
ایران در برابر تحریم های آمریکا حمایت کند. در 
ماده 2 اساس��نامه اوپک به حفظ منافع اعضا به 
صورت فردی و جمعی تأکید شده است.« زنگنه 
همچنین در این نامه تاکید کرده اس��ت ایران با 
پیشنهاد برخی وزرای اخیر اوپک برای بازار نفت 
موافق نیس��ت. زنگنه همچنین گفته است اگر 
آخرین تهدیده��ای تحریمی آمریکا علیه ایران 
حل وفصل ش��ود، ایران حق بازگش��ت به سهم 
بازار نفتی خود را در حداقل زمان ممکن خواهد 
داش��ت و تولید معمولی خود را در سطح قبلی 
ادامه خواهد داد و هیچ نوع محدودیتی را راجع 
به این مسأله نخواهد پذیرفت. زنگنه همچنین 
از رئیس اوپک خواس��ته اس��ت در نشست ماه 
ژوئن اوپک دس��تورکاری را به عنوان »حمایت 
وزرای اوپ��ک از کش��ورهای عض��وی که تحت 
تحریم های غیرقانونی یکجانبه از س��وی دیگر 
کشورها هستند«، بگنجاند. رئیس اوپک در نامه 
جداگانه ای در پاسخ به زنگنه دو گزینه را مطرح 
کرده است؛ نخست اینکه کشورهای عضو اوپک 
این درخواست را بررسی کنند و در نشست اواخر 
امس��ال اوپک که در ماه نوامبر برگزار می ش��ود 
مطرح ش��ود. گزینه دوم از نظر رئیس اوپک این 
است که پیشنهاد زنگنه به عنوان یک درخواست 
از سوی جمهوری اسلامی ایران در  نشست ماه 
ژوئن و در آخر جلس��ه بررسی و نظر اعضا جویا 
ش��ود. مزروعی تأکید کرده است این پیشنهاد 
نمی تواند به عنوان دستور کار اصلی نشست ماه 

ژوئن بین وزرای اوپک طرح شود.

ارز

3اقتصاد

گ�روه اقتصادی: مس��عود پزش��کیان، نایب رئیس 
مجلس از س��وی س��پرده گذاران موسسات مالی 
غیرمجاز ب��ه دروغگویی متهم ش��د، چراکه وعده 
هوشمندانه وی درباره پرداخت یک میلیارد تومانی 
س��پرده های مردم آن هم در آستانه مطرح شدن 

طرح سوال از رئیس جمهور محقق نشد.
ب��ه گزارش »وطن امروز«، اوایل هفته گذش��ته 
با لابی سنگین دولتی ها و وعده های محیرالعقول 
دولت مبنی بر حل ش��دن مش��کل سپرده گذاران 
موسسات غیرمجاز، طرح س��وال از رئیس جمهور 
درباره موسس��ات مالی از دس��تور جلس��ه خارج 
ش��د. یکی از ای��ن وعده های رنگارنگ را مس��عود 
پزش��کیان نایب رئیس مجلس اعلام کرد. سران 3 
قوه نمایندگانی برای حل مشکلات سپرده گذاران 
انتخ��اب کرده اند و این 3 نماینده وظیفه بررس��ی 
اوضاع برای پرداخت وجوه سپرده گذاران موسساتی 
که دچار مشکل شده اند را دارند. مسعود پزشکیان 
از س��وی مجلس، محمد نهاوندیان از سوی دولت 
و محس��نی اژه ای از س��وی قوه قضائیه مامور حل 
مشکل س��پرده گذاران ش��ده اند. پزش��کیان دوم 
خرداد ماه بعد از نشس��ت نمایندگان سران 3 قوه 
با زیرکی هر چه تمام ت��ر اعلام کرد از هفته آینده 
)ب��ازه زمانی 5 ت��ا 11 خرداد ماه( پ��س از امضای 
روس��ای 3 قوه مقننه، مجری��ه و قضائیه پرداخت 
مطالبات سپرده گذاران تا سقف یک میلیارد تومان 
آغاز می شود.  این اظهارات در عین حال که عجیب 
بود، برای بسیاری از س��پرده گذاران موج شادی را 
فراهم کرد. همزمان با این وعده قشنگ، طرح سوال 
از روحانی درباره موسس��ات مالی از دستور جلسه 
افتاد و برخی نمایندگان مش��کلات سپرده گذاران 
را حل شده دانستند. مسعود پزشکیان دوم خرداد 
گفته ب��ود: پس از امضای رؤس��ای 3 قوه حداکثر 
ظ��رف مدت یک ماه تمام س��پرده های تا س��قف 
یک میلیارد تومان پرداخت می ش��ود؛ پرداخت این 
مبالغ شامل حال تمام سپرده گذاران در موسسات 
مالی و اعتباری که دارای مشکل بوده اند، می شود، 
چه سپرده گذارانی که پس از تشکیل کاسپین در 
این موسس��ه س��پرده گذاری کرده اند و چه شامل 
ح��ال س��پرده گذارانی ک��ه در تعاونی های منحله 
س��پرده گذاری کرده بودند. وی ادام��ه داد: یکی از 
مشکلات این بوده که گروهی که در حال شناسایی 
اموال هس��تند باید با سرعت بیشتری این اقدام را 
انجام دهند تا بتوان مناب��ع را تامین کرد و مابقی 
سپرده ها نیز از این طریق پرداخت شود.  پرداختی ها 
با نظارت و همراهی کارشناسان بانک مرکزی انجام 
و براساس منابع در این زمینه اقدام می شود.  بانک 
مرکزی نحوه مراجعه س��پرده گذاران به موسسات 

مالی و اعتباری و همچنین اینکه سپرده گذاران به 
کدام بانک برای دریافت سپرده خود مراجعه کنند 

را اعلام می کند.
دروغ یا اشتباه لپی؟ ■

سپرده گذاران بسیاری در تماس با خبرنگار ما از 
وعده دروغ پزشکیان انتقاد کرده و این اظهارات را 
در راستای طرح سوال از رئیس جمهور دانسته اند. 
آنها می گویند طب��ق اظهارات نایب رئیس مجلس 
باید از هفته گذش��ته فرآیند پرداخت سپرده های 
تا س��قف یک میلی��ارد توم��ان آغاز ش��ود. اگر در 
اظهارات پزش��کیان دقیق ش��ویم متوجه خواهیم 
ش��د نایب رئیس مجلس با هوش��یاری تمام وعده 
میلیاردی داده اس��ت. وی گفته بود از هفته آینده 
پس از امضای روسای 3 قوه و ظرف مدت یک ماه 
پرداخت ها انجام می شود. به معنای بهتر پزشکیان 
عبارت »هفته آین��ده« را بدون علت خاصی بیان 
کرده چون در این جمله پرداخت ها را مش��روط به 
امضای س��ران 3 قوه کرده است. امکان دارد سران 
3 قوه موضوع پرداخت میلیاردی سپرده ها را اصلا 
امضا نکنند یا امروز امضا کنند یا چند ماه دیگر با 
آن موافقت کنند. در این صورت عبارت هفته آینده 
پزشکیان فقط مخاطب را به اشتباه می اندازد. همین 
اتفاق نیز رخ داد و در بازه زمانی وعده داده ش��ده، 
س��ران قوا طرح این پرداخت را امضا نکردند. شاید 
منظور پزشکیان این بوده که در هفته ای که سران 
قوا این طرح را امضا کنند پرداخت هم آغاز می شود 
اما نایب رئیس مجلس بعد از اینکه همه رسانه ها از 

قول او تیتر زدند »پرداخت سپرده های یک میلیاردی 
از هفته آینده«، آن را تکذیب یا تصحیح نکرد. حتی 
خبرگزاری خانه ملت )خبرگزاری مجلس( نیز در 
تیتر و لید خود به این مس��اله اشاره کرد و نوشت: 
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی از آغاز پرداخت 
مطالبات س��پرده گذاران مالی و اعتباری تا سقف 
یک میلیارد تومان از هفته آتی خبر داد. به هر حال 
اگر این مساله عدم صداقت نباشد یک اشتباه بزرگ 
محسوب می شود که موجب شد حتی رسانه های 
معاند نیز از این مس��اله بهره برداری سیاسی کنند 
و اینگونه به سپرده گذاران القا کنند که نایب رئیس 

مجلس دروغگوست.
 ثانیه شماری سپرده گذاران  ■

نایب رئیس مجلس هفته گذشته همچنین خبر 
داد که این سیاس��ت نهایی ش��ده و بانک مرکزی 
در هفته پیش رو ش��رایط را ب��رای پرداخت وجوه 
اعلام می کن��د. در این باره خبرگزاری ایس��نا که 
رسانه دولت نیز محسوب می شود، گزارش داد: در 
حالی این زمان وعده داده شده برای اعلام اطلاعیه 
بانک مرکزی درباره نحوه مراجعه سپرده گذاران به 
موسسات مالی و بانک ها برای دریافت سپرده ها و 
تعیین تکلیف آن گذشت  که در زمان سپری شده 
هیچ اطلاع رسانی از سوی بانک مرکزی انجام نشد 
و هنوز هم در این باره اطلاعیه ای منتش��ر نش��ده 
اس��ت. این جریان موجب شده تا س��پرده گذاران 
که با این وعده ش��رایط مناسبی پیدا کرده و امید 
به تعیین تکلیف وجوه خود داش��تند، بار دیگر به 

دنب��ال دریافت اطلاعاتی درباره زمان اعلامی برای 
تعیین تکلیف سپرده ها باشند. گزارش های دریافتی 
و اعلام هایی که س��پرده گذاران به ایسنا داشته اند 
از ای��ن حکایت دارد که اگر قرار اس��ت تصمیمی 
برای آنها گرفته ش��ود، تا نهایی نشده اعلام نکنند 
یا اگر اعلامی صورت می گیرد، به وعده خود عمل 
کنن��د چرا که موضوع و ش��رایط آنه��ا با توجه به 
زمان سپری شده، بسیار حس��اس است و هرگونه 
تاخیری موجب نگرانی خواهد شد. با وجود گله ای 
ک��ه س��پرده گذاران دارند، باید یادآور ش��د که در 
مجموع اگر تصمیمی هم در جلس��ه سران 3 قوه 
برای تعیین تکلیف سپرده های تا سقف یک میلیارد 
تومان اتخاذ شده، در نهایت بانک مرکزی باید نحوه 
و س��از و کار پرداخ��ت وجوه و ش��رایط مراجعه را 
مشخص کند که این می تواند بیش از یک هفته ای 
که نایب رئیس مجلس به آن اش��اره کرده، زمان بر 
باش��د. در بین موسسات، فرشتگان به عنوان یکی 
از زیرمجموعه های کاسپین، وحدت، البرز ایرانیان و 
افضل توس و همچنین ثامن الحجج مورد اشاره بوده 
و قرار بر این است سپرده های تا سقف یک میلیارد 
آنها تعیین تکلیف ش��ود. هر یک از این موسسات 
ت��ا پیش از این در فرآیندی مرحله ای و تا س��قف 
مشخصی وجوه سپرده گذاران آنها تعیین تکلیف و 
پرداخت شد. این پرداختی ها با توجه به شناسایی 
اموال و دارایی های موسسات و وثیقه گذاشتن نزد 
بانک مرکزی با اعطای خط اعتباری از س��وی این 

بانک انجام می شود.

پرداخت تا سقف یک میلیاردی وجوه سپرده گذاران مؤسسات مشکل دار، شاید وقتی دیگر...

وعده پرداخت  سپرده ها سرخرمن بود؟
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محم�د نجارصادقی: بررسی سند 
منتشر ش��ده توس��ط تلگرام به 
 Telegram open نام  »تلگرام ش��بکه باز« ی��ا
network نش��ان از آن دارد که دورف برای ایجاد 
قابلیت ضد سانسوری پیام رسان خود از پروتکل ها 
و روش هایی مانند TOR  اس��تفاده کرده اس��ت، 
این یعنی دسترس��ی بی حد و حص��ر و فعالیت در 
محیط دارک وب فضای مجازی که بسیار مخرب تر 
از پراکس��ی های معمولی در دس��ترس اس��ت. به 
گزارش »وطن ام��روز«، محمدجواد آذری جهرمی، 
وزیر ارتباطات و فن��اوری اطلاعات در دفاع خود از 

فیلتر نشدن تلگرام، موضوع اشاعه فیلترشکن ها را 
مطرح کرده بود اما ش��واهد حاکی از آن اس��ت که 
پایدار مان��دن تلگرام با هدفی که ترس��یم و آن را 
اعلام هم کرده اس��ت، بلایی به مراتب بزرگ تر بر 
سر کاربران تلگرام می آورد.  آزمایشگاه بلاک چین 
دانش��گاه صنعتی ش��ریف، در گ��زارش اخیر خود 
درب��اره ارز دیجیت��ال  »گرام« اطلاعات��ی را مبنی 
بر به کارگیری TOR در ش��بکه جدید تلگرام به 
ن��ام Telegram open network ارائ��ه کرده 
است.  بر این اساس TON PROXY عملکردی 
مانند ش��بکه TOR)ش��بکه ای که کاربر را پنهان 
می کن��د و جنایت کاران و متخلفان مالی در جهان 
از آن اس��تفاده می کنند(  خواهد داش��ت و تلگرام 
در بخش پیام  رس��ان خ��ود از روش های رمزنگاری 
نامتقارنی مانند این ش��بکه اس��تفاده می کند. این 
یعنی فرس��تنده، گیرن��ده و محتوای پی��ام در هر 

حالتی غیرقابل شناس��ایی خواهند بود. فارغ از این 
موضوع که این اتفاق می تواند برای یک پیام رسان 
مناسب باش��د، تلگرام به دنبال پلتفرمی است که 
بتواند جس��ت وجوگر، طراحی وب و حتی طراحی 
نرم افزار را در محیطی غیرقابل سانس��ور در اختیار 
کاربر خود بگذارد؛ هم اکنون ش��بکه TOR  بسیار 
مح��دود این خدم��ت را ارائه می کند که بخش��ی 

کوچک��ی از آس��یب های آن را می ت��وان دارکوب 
معرفی کرد.  دلواپسان محدودیت تلگرام باید بدانند 
که پ��روژه TON در آینده ای ن��ه چندان نزدیک 
بس��تری در فضای مجازی ایجاد می کند که دیگر 
هیچ محدودیتی در آن وجود نخواهد داشت درست 
مانند ش��بکه TOR، البته شبکه TOR در تمام 
دنیا زیر 10 میلیون کاربر دارد ولی تلگرام در ایران 

جمعیت قابل توجهی را تحت پوشش دارد.
 اپل به کمک روسیه آمد! ■

به دنبال دستور دولت روسیه مبنی بر فیلترینگ 
تلگرام در این کشور، اپل از انتشار آپدیت تلگرام در 
اپ استور ممانعت کرده است. اقدامات اپل شامل ارائه 
نکردن نسخه جدید تلگرام عادی یا همان تلگرام آبی 
و ممنوعیت انتشار تلگرام X می شود. با این ممنوعیت 
انتشار، کاربرانی که در بتازگی iOS 11/4  را دریافت 
کرده اند گزارش می دهند بعضی قابلیت های تلگرام 

دچار اختلال ش��ده؛ مثلا اس��تیکر ها به نمایش در 
نمی آید. دورف در توئیت خود ابعاد مشکل را اینگونه 
تش��ریح کرده است: »از زمانی که مقامات روسیه به 
اپل دس��تور داده اند تلگرام را از روی اپ استور حذف 
کند، این ش��رکت جلوی انتشار به روزرسانی نسخه 
iOS اپلیکیشن را به صورت بین المللی گرفته است. 
در حالی که کاربران روسیه فقط ۷ درصد از مجموع 
کاربران تلگرام را ش��امل می شوند، اپل از اواسط ماه 
آوریل انتش��ار به روزرسانی تلگرام برای همه کاربران 
از سراسر دنیا را محدود کرده است«. دورف در ادامه 
می گوید جلوگیری از انتشار آپدیت به این معناست 
که تلگرام نمی تواند تا پایان ددلاین بیست و پنجم ماه 
مه  خود را با قوانین GDPR مطابقت دهد. پیروی 
نکردن از قوانین GDPR می تواند از بسیاری جهات 
موضوع نگران کننده ای برای کاربران تلگرام باش��د و 
از طرف دیگر، حالا که از انتش��ار به روزرسانی برای 
اپلیکیشن ممانعت به عمل آمده توسعه دهندگان این 
اپ قادر به ارائه پیچ های امن و رفع باگ برای کاربران 

آیفون نیستند.

حامیان داخلی تلگرام را بهتر بشناسید! ■
ششم خرداد نسخه 9-8-4 تلگرام که حاوی 
پراکسی داخلی است منتشر شد و از این روز آمار 
دانلود نسخه اصلی تلگرام در میان کاربران ایرانی 

گوگل به صورت تصاعدی افزایش یافته است.
در واقع تلگرام های غیررس��می توانس��تند برای 

تلگ��رام زمان بخرند تا نس��خه پراکس��ی دار خود را 
منتش��ر کند. این کلاینت ها تاثیر بسیاری بر پایدار 
ماندن کاربران فضای مجازی در بستر تلگرام داشتند. 
اگر مردم از تلگرام قطع امید می کردند و در این مدت 
کاربری تلگرام کم می شد و مخاطبان با فضای خلوت 
تلگرام مواجه می شدند در نتیجه کمتر از فیلترشکن 
برای اتصال به تلگرام استفاده می کردند و می توانستیم 

به کم شدن مخاطبان تلگرام امیدوار باشیم.
سهامدار تلگرام اسرائیلی شد ■

رومن آبراموویچ، میلیاردر روس و صاحب باشگاه 
فوتبال چلسی، روز دوشنبه با هواپیمای شخصی 
وارد اس��رائیل شد و تابعیت اسرائیلی اش را گرفت. 
مسؤول دفتر »امور اتباع یهودی شوروی« در دولت 
اس��رائیل اعلام کرد آقای آبراموویچ پیش از این، از 
طریق سفارت اس��رائیل در مسکو، تقاضای ویزای 
مهاجرت کرده بود. بر اس��اس »قانون بازگش��ت«، 
فرزند و ن��وه یک فرد یهودی حق برخ��ورداری از 
تابعیت اسرائیل را دارند، آبراموویچ یکی از 3 نفری 
است که چند ماه قبل به عنوان سرمایه گذاران اصلی 
ش��بکه TON تلگرام در این پروژه سرمایه  گذاری 
کرده بود. وی با سرمایه  گذاری 300 میلیون دلار در 
عرضه خصوصی گرام شرکت کرده بود. مدیرعامل 
تلگرام با حضور 81 سرمایه گذار پروژه تون را آغاز 

کرده که یکی از آنها آبراموویچ است. جالب تر آنکه 
در پیش فروش اصلی گرام که در اصطلاح ارزهای 
مجازی ب��ه آن ICO می گویند، ایرانی ها به دلیل 
قوانین تحریمی ایالات متحده اجازه حضور نداشتند 
اما حالا مشخص می شود خریدار بیش از یک پنجم 

سهام ارز گرام یک شخص اسرائیلی است.

 TOR بر مبنای شبکه TON تغییرات

تلگرام خطرناک تر می شود!
فاوا

نفت


